
 PROCÉS PARTICIPATIU SOBRE EL NOU SISTEMA DE RECOLLIDA DE RESIDUS A SANT VICENÇ DELS HORTS  

BARRI DE SANT ROC. 14 de març de 2023, Associació Veïnal Sant Roc. 

Essent les 18:20h del dia 14 de març de 2023 s’inicia l’obertura de portes a la sessió previ registre 

de les persones participants. 

Assistents: 52 

Benvinguda i presentació 

Les Regidores Paqui Capellades i Maria Peláez donen la benvinguda i agraeixen la participació a 

les persones assistents. 

Seguidament, Yolanda Martín, Cap de Participació i Convivència de l’Ajuntament de Sant Vicenç 

dels Horts dona la benvinguda i agraeix la participació a les persones assistents. Seguidament fa 

una explicació del context que ha motivat la realització del procés participatiu sobre el nou 

sistema de recollida de residus. 

Presentació Tècnica 

La consultoria ENTORNa3 realitza l’explicació tècnica tant del procés participatiu com dels dos 

sistemes de recollida que es proposen. L’explicació es centra en els següents punts: 

 Fases del procés participatiu 

 Context 

 Sistemes de recollida proposats: contenidors tancats i porta a porta 

 Enquesta disponible a la plataforma web de participació 

Dinàmica participativa 

Degut a la manca d’espai per fer grups de treball i a l’elevada assistència de participants a la 

sessió, es decideix realitzar l’activitat participativa en plenari. En ella es realitzen preguntes 

concretes per cada un dels dos sistemes de recollida proposats i es recull l’opinió de les persones 

participants (en forma de votació a mà alçada) de cara a l’elaboració de l’informe final del procés 

participatiu. 

Torn de paraules 

Es recullen els següents comentaris i respostes: 

Es pregunta de què depèn que l’Ajuntament esculli una opció o una altra com a sistema de 

recollida. Si és vinculant el procés participatiu. 

 Es respon que no és una votació i per tant no hi ha un resultat de sí a un sistema i no a un 

altre. El que es fa amb aquest procés es recollir informació per saber les necessitats del 

municipi pel que fa a la recollida de residus. En base a això, es farà una proposta a nivell 

tècnic que es consensuarà amb la Comissió de Participació, on també hi ha altres 

representants polítics i associacions ciutadanes, i llavors es prendrà una decisió. Es 

recorda que com en qualsevol altre procés participatiu, hi haurà una sessió de retorn on 

s’explicarà la informació que s’ha recollit, les conclusions a les que s’ha arribat i la 

ciutadania també podrà manifestar la seva opinió. 

Es pregunta per què només es tanquen els contenidors d’orgànica i resta. 
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 L’orgànica és la fracció que més es genera en pes. Si es fa correctament, fa que 

s’incrementi molt la recollida selectiva. A més, normalment les persones que separen 

correctament l’orgànica també separen les altres fraccions. Per tant, si sabem qui separa 

l’orgànica, podrem saber qui separa correctament totes les fraccions. En el cas de la 

resta, es controla perquè és el contenidor per on es “fuguen” els residus que poden ser 

reciclables. Per tant, si hi ha algú que no separa correctament els residus, utilitzarà més 

el contenidor de resta. Són les 2 fraccions clau. Val a dir que a mesura que hi ha altres 

experiències, es veu que hi ha altres fraccions que també són importants de tancar, com 

els envasos lleugers, ja que en molts casos també hi ha moltes “fugues” de residus pel 

tipus de boca que té el contenidor, que permet posar-hi una bossa més gran. Cal dir que 

si es tanquen més fraccions, el cost també puja, cal trobar l’equilibri i veure què va millor 

pel municipi. La idea principal és que el contenidor de resta no sigui el contenidor 

principal per la ciutadania, ja que és el que menys s’hauria d’utilitzar; i fomentar al 

màxim l’ús del contenidor d’orgànica. 

Es pregunta què passa amb la gent que ja separa correctament o la gent que fa compostatge, 

com es mesurarà si no hi haurà aportacions als contenidors d’orgànica. 

 Es respon que el compostatge sempre es té en compte. Igual que es tenen en compte els 

usuaris que utilitzen tèxtil sanitari. Caldrà identificar els habitatges que fan 

compostatge, normalment aquesta “discriminació” va lligada a una sèrie d’inspeccions 

per veure que realment s’utilitza aquesta via. La gent que ja separa és la que surt més 

perjudicada ja que s’hauran d’habituar també a aquest nou sistema. Tot i que quan arribi 

la taxa justa, la idea és que qui ho faci bé, pagui menys que qui no separi. 

 S’aprofita per respondre què és la taxa justa: gràcies al tancament de contenidors o al 

porta a porta es podrà saber quines llars estan separant correctament els residus i quines 

no, un fet que permetrà que els que ho estiguin fent bé paguin menys que els que ho 

estiguin fent malament. Si no hi ha identificació d’usuari, això no es pot fer. Val a dir que 

per aplicar la taxa justa cal que passi un temps des de la implantació del nou sistema, ja 

que caldrà tenir moltes dades per veure realment com es comporta una llar i obviar 

aquelles que obrin contenidors sense llençar residus, per exemple. Caldrà recollir també 

aquelles llars que realitzin compostatge, les que necessitin obrir per tèxtil sanitari, etc. 

Amb tot això es podrà dissenyar la taxa justa, però primer calen dades. 

Es pregunta cada quan es buiden els contenidors actualment. 

 Es respon que la fracció resta té un buidatge diari, l’orgànica cada 2 dies, els envasos i el 

paper i cartró s’alternen i el vidre un cop cada 2 setmanes. 

Es pregunta què passarà amb les llars que estan ocupades o que no tindran accés a targetes i 

cubells. 

 Es respon que la responsabilitat és del titular de l’habitatge. Passarà el mateix que 

passarà ara si hi ha incivisme per part d’aquestes persones. S’intentarà identificar 

l’habitatge i sancionar-lo. Encara que siguin ocupes, tenen dret a padró i a targetes o 

cubells. Tot i això, són casos puntuals al municipi. 

Es pregunta quin és el termini de transició fins que es posi en marxa el nou sistema. 

 Es respon que a l’abril es farà el balanç del procés. El retorn es farà passat eleccions. 

Després es faran els plecs, que solen tardar aproximadament un any en elaborar-se. Un 
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cop es posi en marxa el nou servei, es podrà implantar el nou sistema. Aproximadament 

2 anys. 

Es pregunta quan es farà educació per separar correctament. La informació que hi ha als 

contenidors és molt poca i la gent té dubtes. 

 Es respon que les campanyes es fan per tot arreu. Hi ha alguns residus específics sí que 

poden suposar un problema, però la majoria és fàcil de saber on va, es demana un 

mínim, no que la població sigui experta. La majoria de la ciutadania que no separa és 

perquè no vol, no perquè no sàpiga on va cada residu. 

Es recull que hi ha certs tipus de plàstic que no són envasos lleugers que no poden anar al groc. 

També es recull el comentari sobre la necessitat d’apropar més la deixalleria. Així com la 

necessitat que les empreses s’impliquin més en reciclar. 

Es pregunta quants contenidors hi haurà per barri i si es podran utilitzar altres contenidors en cas 

que el més proper a la llar estigui ple. 

 Es respon que els contenidors tancats poden tenir múltiples versions. Es poden restringir 

a un sol barri o no. S’ha de veure quina opció és millor o pitjor pel municipi. No hi ha res 

decidit, però el sistema ho permet. 

Es pregunta si es cobrarà segons el que pesin els residus. 

 Es respon que no es pot cobrar a nivell domiciliari perquè amb contenidors és impossible 

obtenir aquest pes. A Itàlia, per exemple, hi ha contenidors tancats que tenen un tambor 

amb capacitat que limita el volum, però en general no pesen. 

Es pregunta com repercutirà en els veïns i veïnes el nou sistema i que agrairia que s’hagués 

preguntat què es vol pagar pel sistema de recollida de residus. 

 Es respon que és un canvi d’hàbits en un sistema o un altre i, per tant, hi haurà una gran 

repercussió pel veïnat. Val a dir que amb el porta a porta aquest canvi d’hàbits serà major 

que amb els contenidors tancats. Pel que fa al cost, aquest s’obtindrà depenent del 

sistema que s’esculli, de les freqüències de recollida, etc. 

Es pregunta que passa amb l’oli, hi ha molta gent que el llença per l’aigüera. Es pregunta també 

que si es fa recollida d’oli, si aquesta serà amb ampolla retornable. 

 Segons la nova normativa, l’oli s’ha de recollir obligatòriament a partir de 2025, igual que 

el tèxtil usat. Es podrien tenir contenidors d’oli al municipi, però no a totes les àrees de 

contenidors. En cas d’aquests contenidors, s’ha de llençar l’oli amb una ampolla de 

plàstic. Les ampolles retornables és una altra modalitat, però llavors cal que la persona 

vagi amb l’ampolla plena fins la deixalleria, per exemple, entregui l’ampolla i se li doni 

una de neta. En el cas de contenidors, normalment el que es dona són embuts per posar 

a les ampolles de plàstic. 

Es pregunta què es demana a les empreses de reciclatge des de l’Administració. 

 Es respon que tot el que es recull va a una planta de reciclatge en concret segons el 

residu. En funció de com vagi la recollida, si té més o menys impropis, penalitzen el 

municipi més o menys i retornen més o menys diners. Això succeeix amb ECOEMBES i 
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ECOVIDRIO. En el cas de la resta, sempre cal pagar pel que entra planta, i cada cop més. 

En canvi, per l’orgànica també hi ha un retorn econòmic. 

Es pregunta si se sap quin cost tindrà cada sistema. 

 Es respon que no, que cal un estudi de detall per tal d’obtenir aquests costos. Es va 

plantejar quan s’iniciava el procés si es podrien donar costos aproximats, però dependrà 

molt del sistema i de les casuístiques del mateix. No es poden donar dades perquè no 

serien rigoroses tècnicament. 

Es pregunta si es podran utilitzar els contenidors matí i tarda. 

 Es respon que sí. No hi haurà limitació horària, és un dels avantatges del sistema. 

Es pregunta que si al tancar els contenidors, hi hauria algun problema per seguir amb les 

mateixes freqüències de recollida. 

 No, però dependrà del percentatge de recollida selectiva o de l’ús del contenidor. Si 

s’augmenta la recollida selectiva, segurament la freqüència dels contenidors de resta 

podrà baixar i augmentar el d’altres fraccions. Els serveis van evolucionant i s’adapten a 

les necessitats. 

Es pregunta si l’Ajuntament podrà facilitar compostadors. 

 Sí, l’Ajuntament pot facilitar el que es vulgui, però tot això acabarà repercutint en el cost 

del servei. 

Es pregunta si en els municipis on s’han posat contenidors tancats, canvia el percentatge de 

recollida selectiva? 

 Sí, tot i que no hi ha gaires municipis que tinguin aquest sistema i menys en municipis 

amb tanta població, tot i que cada vegada en són més i es tindran més dades. En els 

municipis on s’ha implantant, s’arriba al 60-65% de recollida selectiva. Amb el porta a 

porta el percentatge és igual o superior. 

Es pregunta què passarà amb els residus de Santa Coloma de Cervelló si es tanquen els 

contenidors. 

 Es respon que actualment els veïns i veïnes de Santa Coloma tenen via lliure per venir a 

llençar els residus a Sant Vicenç. En canvi, si es tanquen els contenidors, no hi tindran 

accés. 

Es comenta que amb la tardança en implantar el nou sistema, no s’arribaran als objectius 

marcats. 

 Es respon que el problema és que el contracte és de gestió indirecta i això vol dir que cal 

fer licitació. Actualment s’està acabant el contracte, que era de 25 anys, i amb poques 

modificacions. És un problema que passa a tots els municipis i és quan es fan els canvis 

de contracte que es proposa canviar el sistema. 

Es pregunta si se sap quant es recicla a les plantes. 

 Depèn molt de la fracció de residus. El vidre es recicla molt bé, al voltant d’un 90%. Amb 

el plàstic no tant, ja que va perdent qualitat a mesura que es va reciclant. En el cas de 

l’orgànica, els resultats són molt bons. També depèn molt de la qualitat del que es recull. 
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Es pregunta si el sistema de recollida es calcula segons la quantitat de veïns d’un carrer. 

 Es respon que el criteri és la densitat de població i la distància a cada bateria de 

contenidors. És possible que per densitat, en una zona concreta del municipi pugui anar 

millor o pitjor el porta a porta o els contenidors tancats, per això es pregunta a 

l’enquesta el barri on es resideix. També cal dir que amb un sistema mixt, els costos 

augmentarien. 

Es recull una aportació: es felicita a l’equip del procés participatiu. Aquesta persona actualment 

separa totes les fraccions i fa compostatge. Entén que la perfecció no serà assolible. Pensa que 

caldria fer responsable a la gent dels seus residus. 

Es dona per acabada la sessió a les 20:50h. 


